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صفحه

روزنامه

از خبرگزاری دانشجو، عضو کمیسیون  نقل  به  ایران  به گزارش عصر 
مشترک طرح صیانت از کاربران فضای مجازی، راه اندازی اینترنت ملی 

با همکاری چین را تکذیب کرد.
 سید علی یزدی خواه عضو کمیسیون مشترک طرح صیانت از کاربران 
فضای مجازی درباره روند بررسی این طرح اظهار کرد: طرح صیانت از 
کاربران فضای مجازی همچنان در معرض بررسی متخصصان و صاحبان 
کسب و کارهای اینترنتی قرار دارد. وی افزود: مواد مندرج در طرح 

صیانت از 37 ماده به 21 ماده کاهش پیدا کرده است.
 یزدی خواه ادامه داد: امیدواریم طرح صیانت در یک الی دوماه آینده 

نهایی شود و آن را برای بررسی به شورای نگهبان ارسال کنیم.
راه اندازی  بر  مبنی  شایعاتی  به  اشاره  با  مجلس  در  تهران  مردم  نماینده 
اینترنت ملی با همکاری چین گفت: راه اندازی اینترنت ملی با همکاری 
چین، شایعه است؛ چراکه هنوز هیچ قراردادی بین ایران و چین به امضا 

نرسیده است.

 تحلیل این خبر را در ستون 
سمت راست بخوانید

ادعای محافظ قذافی:

قذافی زنده است و مقاومت 
را رهبری می کند!

معاون بیمه و خدمات سلامت سازمان بیمه سلامت ایران به اظهارات اخیر 
مبنی بر نشت اطلاعات محرمانه بیماران از پلتفرم های بخش خصوصی فعال 

در نسخه الکترونیک واکنش نشان داد.
به گزارش رویداد2۴، مهدی رضایی معاون بیمه و خدمات سلامت سازمان 
در  شود  سامانه  وارد  پزشک  یک  اینکه  برای  گفت:  ایران  سلامت  بیمه 
ابتدا با کد کاربری و گذر واژه و یا با کد ملی و شماره تلفنی که مربوط 
به پزشک است وارد سامانه می شود و سپس برای احراز کاربر از رمز دو 
مرحله ای استفاده می کنیم. بنابراین فرد غیرمجاز امکان دسترسی به سامانه 
الکترونیک ندارد مگر آنکه پزشکی هویت شناسایی خودش را در  نسخه 
اینترنت  اختیار فرد دیگری قرار دهد همانند فردی که اطلاعات ورود به 
بانک را به فرد دیگری دهد؛ آنوقت ممکن است سوءاستفاده اتفاق افتد که 

در این موارد پزشک مستقیماً مسودیت دارد.
وی ادامه داد: وقتی پزشک وارد سیستم شد، کد ملی بیمار را وارد می کند و 
صفحه اول اطلاعات هویتی بیمار را می تواند مشاهده کند. باید توجه داشت 
که این صفحه کمتر از اطلاعات صفحه اول دفترچه های بیمه ای است که 

قبلًا در اختیار پزشکان قرار داشت.
رضایی گفت: پزشک در هنگام تجویز ممکن است به سوابق پزشکی نیاز 
داشته باشد که در این مرحله نیز محدودیت دسترسی قرار داده شده است به 
نحوی که اگر پزشکی بخواهد به سوابق پزشکی بیمار دسترسی داشته باشد، 
باید رمز دو مرحله ای که برای بیمار ارسال می شود را داشته باشد؛ به نحوی 
که کدی که برای بیمار ارسال شده و بیمار باید آن را به پزشک ارائه دهد 
و در این صورت است که پزشک می تواند به نسخ قبلی بیمار دسترسی داشته 
باشد. پس در اینجا هم بدون رضایت بیمار حتی پزشکان هم به سوابق بیمار 

دسترسی نخواهند داشت .
وی با تأکید بر اینکه در مواجهه پزشک با بیمار اصول محرمانگی در حد 
اطلاعات  به  غیرمجاز  دسترسی  بابت  نگرانی  هیچ  و  شده  رعایت  مطلوبی 
احتمالًا  بیان کرد:  ندارد،  الکترونیک صحت  نسخه  سامانه های  در  بیماران 
پزشکان این شکایت را از ما داشته باشند که چرا این میزان محدودیت در 
دسترسی به اطلاعات بیمار قائل هستید و ما را محرم بیمار قلمداد نمی کنید.

بعنوان  ما  فراهم کرده ایم.  احتیاطی  با شرایط  را  این ملاحظات  ما  واقع  در 
بیماران  بیمه گر متولی تعیین میزان دسترسی پزشکان به اطلاعات  سازمان 
نیستیم این استاندارد باید در وزارت بهداشت مشخص و ابلاغ شود و تا تعیین 
پروتکل های  اساس  بر  است. در صورتی که  ما حداکثری  محدودیت  آن 
وزارت بهداشت قرار باشد دسترسی آسان تری را در اختیار کادر پزشکی 

قرار گیرد، این اطلاعات در آینده در اختیار پزشکان قرار خواهد گرفت.
معاون بیمه و خدمات سلامت سازمان بیمه سلامت ایران گفت: برای اینکه 
می تواند  باشد  داشته  دسترسی  شده  ارائه  که  خدماتی  به  سلامت  شده  بیمه 
با  به سامانه خدمات شهروندی مراجعه و  توسط شماره ملی و همراه خود 
استفاده از رمز دو مرحله ای که برای بیمار ارسال می شود به اطلاعات مربوط 

به خود دسترسی پیدا کنند.
رضایی همچنین افزود: هر گاه برای بیمار نسخه نویسی یا نسخه پیچی انجام 
شود بلافاصله خدمت ارائه شده برای بیمار پیامک می شود. اگر پزشکی به 
صورت غیرقانونی خدمتی را تجویز کند بلافاصله پیامک ارسال شده و بیمار 
به  را  باشد می تواند موضوع  در صورتی که آن خدمت را دریافت نکرده 
اداره کل نظارت شهرستان یا استان مربوطه سازمان گزارش کند و حتماً 

پیگیری های لازم صورت می گیرد.
رضایی در مورد اظهارات اخیر مبنی بر نشت اطلاعات محرمانه بیماران از 
پلتفرم های بخش خصوصی فعال در نسخه الکترونیک گفت: این هم ناشی 
از نوعی اشتباه یا مغلطه گویی است که اولًا نرم افزارهای مطب، کلینیک 
و بیمارستان ها سال های زیادی است که در عرصه سلامت مشغول خدمت 
هستند، همچنان که در سایر بازارهای کسب و کارها هم حضور دارند و 
بحث نسخه الکترونیک که مطرح شد این نرم افزارها به سرعت این قابلیت 
را به مجموعه نرم افزارهای خود افزودند که بتوانند در بازار رقابتی حذف 
نشوند و انصافاً در مدت کوتاه قابلیت های خوبی از خود نشان دادن و ما هم 
با توجه به قابلیت فنی امکان تبادل سرویس با سامانه نسخه الکترونیک به 
آنها اجازه دادیم که در این عرصه در چارچوب قوانین و مقررات از جمله 

متعهد بودن به حفظ امانت داری فعالیت کنند.
وی افزود: اگر فرض بگیریم ادعایی وجود دارد مبنی بر اینکه این بخش به 
صورت غیرمجاز اطلاعات را درز می دهند یقیناً این موارد ارتباطی با نسخه 
محرمانه  اطلاعات  اساساً  الکترونیک  نسخه  سامانه  زیرا  ندارد؛  الکترونیک 
بیماران را در اختیار این نرم افزارهای خصوصی قرار نمی دهد که آنها بتوانند 
به  مربوط  گیرد  قرار  سوءاستفاده  مورد  اطلاعاتی  اگر  نمایند.  سوءاستفاده 
اطلاعات ثبت شده توسط پزشکان و کلینیک ها در نرم افزارهای آنهاست 
که درواقع پرونده های غیررسمی و پراکنده مربوط به بیماران درمطب ها، 
کلینیک ها یا بیمارستان هاست. بدیهی است سازمان های بیمه گر نه اشرافی به 
این موضوع دارند و نه صلاحیت ورود بلکه اگر دوستانی که اتفاقاً در مسند 
نظام پزشکی هستند و مدعی چنین مسائلی، حتماً از مجاری ذیربط بخواهند 

مساله را بررسی کنند.
رضایی تأکید کرد: فقط بعنوان یک کارشناس در حوزه سلامت از رئیس 
محترم هیئت مدیره نظام پزشکی تهران بزرگ یک سؤال مشخص دارم چرا 
موضوعی که سالهاست در نظام سلامت کشور جاری است، منظورم فعالیت 
نرم افزارهای خصوصی در مطب، کلینیک و بیمارستان و در طی این سالیان 
متمادی هم دسترسی وسیع به اطلاعات بیماران داشته اند و هم اینک هم دارند، 
الکترونیک،  نسخه  خدمتی  جزء  یک  شدن  جاری  با  همزمان  شده  چطور 
نشت اطلاعات آنان رسانه ای می شود؟ آیا این موضوع برای تخطئه نسخه 
الکترونیک کلید خورده یا رقابت شرکت های بخش خصوصی که از قافله 
رقابت جا مانده اند؟ ما فکر می کنیم جنجال نشت اطلاعات محرمانه با هدف 
سودجویانه عده ای و از طریق افراد موجه، دلسوز و کم اطلاع مطرح می شود. 
متأسفانه در تاریخ کشور ما کم نبوده که افرادی برای منفعت اندک، منافع 
بزرگی از ملت را ضایع کردند امیدوارم حداقل در بخش سلامت که گروه 

نخبه کشور محسوب می شوند، تاریخ به نفع مردم رقم خورد.

سخنگوی فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه پلیس در 
لحظه درگیری باید 17 شرط را بسنجد تا ببیند آیا از اسلحه استفاده کند یا 
نه، گفت: این شرایط باعث می شود که توان ریسک را از پلیس بگیرد و 
توان عملیاتی کاهش پیدا کند. اگر از اسلحه استفاده شود وارد درگیری های 

قضایی می شود که چرا از آن استفاده کرده است.
و  فرهنگی  معاون  و  سخنگو  حاجیان  مهدی  ایلنا،  خبرنگار  گزارش  به 
و  حمل  قانون  درباره  ایران  اسلامی  جمهوری  انتظامی  فرماندهی  اجتماعی 
استفاده از سلاح گفت: ما در فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی ایران در 

17 ماده قانون بکارگیری سلاح را داریم.
وی ادامه داد: این قانون مصوب 13۸۰ یا 13۸1 است. تهدیدات روزانه تغییر 
می کند شرایط جغرافیایی و زمانی و مکانی تغییر پیدا می کند. به هر صورت 
برای  بکارگیری حمل سلاح  قانون  قانون در سال 13۸۰ تحت عنوان  این 
نیروی مسلح و به ویژه انتظامی اختیاراتی را مطرح کرده است که در ماده 

2 این قانون نیز شرایطی مطرح شده است.
سخنگوی فرماندهی انتظامی ج.ا.ا با اشاره به شرایط این ماده گفت: یکی از 
شرایط آن این است که اولًا مأمور آموزش دیده باشد و از نظر شرایط روانی 

سالم باشد همچنین مواردی دیگری نیز در این ماده آمده است.
وی ادامه داد: در ماده 3 این قانون نیز 1۰ شرط دیگر مطرح شده است در 

ماده ۶ آن نیز ۶ شرط دیگر مطرح شده است. یعنی در موقع درگیری که 
مأمور در کسری از زمان با یک نفر درگیر می شود و مأمور باید برای دفاع 
از مردم تصمیم بگیرد این شرایط را باید در ذهن خود بررسی کند که آیا 
از  بتواند  او  این شرایط وجود دارد که  این موقعیت  در حال حاضر و در 

سلاحش استفاده کند یا خیر.
سردار حاجیان تصریح کرد: این شرایط توان ریسک و توان عملیاتی را از 

پلیس می گیرد. 
این شرایط فقط در ماهیت قانون است. حالا در ترتیبات رسیدگی اگر اتفاقی 
افتاد و پلیس در صحنه جرم از سلاح استفاده کرد چه شرایطی را باید سپری 
کند هم موضوع دیگری است یعنی باید اثبات کند که این شرایطی که در 
قانون آمده است در آن لحظه وجود داشته که این مأمور ملزم به استفاده از 

اسلحه شده است.
پلیس وارد یک پروسه قضایی  از یک عملیات  بعد  قاعدتاً  داد:  ادامه  وی 
و درگیری قضایی، سؤال و جواب و بازخواست می شود که چرا از سلاح 
استفاده کرده است و مأمور باید آن را ثابت کند، ممکن است وکیل مدافع 
از  استفاده  به  ملزم  نبوده که  پلیس در شرایطی  ادعا کند که  مقابل  طرف 
و  خانوادگی  ذهنی،  درگیری  یک  درگیر  را  پلیس  قاعدتاً  و  باشد  سلاح 

اجتماعی می کند که توان عملیاتی را از پلیس می گیرد.

فعالیت های  بر  نظارت  سازمان  که  داده  گزارش  تایمز  مسکو  روزنامه 
مخابراتی روسیه )روسکوم نادزور( دست کم به ده خبرگزاری بزرگ اعلام 
شد.  خواهند  فیلتر  سایت هایشان  نکنند  حذف  را  مطالبشان  اگر  که  کرده 
 ۴۵ یارانه  اینکه  اعلام  با  مجلس  در  تبریز  نماینده  گزارش هایی ک  تعداد 
هزار پانصد تومانی در سال آینده بدون افزایش پرداخت خواهد شد، ادامه 
داد: یارانه معیشتی نیز همچون گذشته به خانوارهای که دریافت می کردند 

پرداخت خواهد شد.
به گزارش تابناک به نقل از تسنیم، نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 
ترجیحی  ارز  با حذف  بودجه  تلفیق  کمیسیون  مجلس گفت:  محاسبات  و 
پارلمان  باید در صحن علنی  این مصوبه کمیسیون  مخالفت کرده است و 

بررسی شود.
و  برنامه  کمیسیون  رئیس  نایب  میرتاج الدینی  محمدرضا  حجت الاسلام 
بودجه  در  دولت  اینکه  بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  محاسبات  و  بودجه 
سال 1۴۰1 پیشنهاد حذف ارز ترجیحی را داده بود، گفت: با بررسی های که 
در کمیسیون انجام شد با این موضوع مخالفت شد و برای واردات کالاهای 

اساسی در سال آینده کمیسیون تلفیق ۹ میلیارد مصوب کرد.
یارانه کالایی پس از حذف ارز ۴2۰۰  اینکه نظر دولت دادن  بیان  با  وی 
تومانی به مردم بود، افزود: پیشنهادی که دولت ارائه کرده بود این بود که 

یارانه قبلی ۴۵ هزار تومانی و معیشتی محفوظ بماند و یارانه کالایی پس از 
حذف ارز ترجیحی به دهک های مختلف پرداخت شود.

نماینده تبریز در مجلس با اعلام اینکه یارانه ۴۵ هزار پانصد تومانی در سال 
آینده بدون افزایش پرداخت خواهد شد، ادامه داد: یارانه معیشتی نیز همچون 

گذشته به خانوارهای که دریافت می کردند پرداخت خواهد شد.
عضو کمیسیون تلفیق بودجه سال 1۴۰1 مجلس با بیان اینکه باید در صحن 
در  کرد:  عنوان  شود،  تصمیم گیری  ترجیحی  ارز  حذف  درباره  نیز  علنی 
البته  است  شده  مخالفت  ترجیحی  ارز  حذف  با  بودجه  تلفیق  کمیسیون 
مصوبات کمیسیون باید در صحن علنی پارلمان به رأی نمایندگان گذاشته 

شود.

خدمات  ظرفیت  از  استفاده  مبحث 
سلامت  حوزه  در  الکترونیک 
عنوان  با  معمولًا  جهان  در 
یا سلامت«  اطلاعات   »سامانه 

 )HIS Health Information System(
ما  کشور  در  که  می شود  شناخته 
مشابه  بخشی  است  سالی  چند  نیز 
و  شده  راه اندازی  مشابه  اهدافی  با 
سامانه  این  است.  فعالیت  حال  در 
دارد  همراه  به  را  متعددی  مزایای 
که از جمله آن می توان به افزایش 
کاهش  کاری،  راندمان  و  سرعت 
جامع  پرونده  داشتن  انسانی،  خطای 
تسهیل  افراد،  سلامت  الکترونیک 
مختلف  ارکان  بین  ارتباطات 
سیستمهای سلامت )اعم از پزشکان، 
آزمایشگاه ها،  درمانی،  مراکز 
و  آنالیز  امکان  و...(،  داروخانه ها 
رصد دقیق و جامع وضعیت سلامت 
افراد جامعه به تفکیک های مختلف 
لزوم  بنابراین  کرد،  اشاره  و... 
سامانه  این  استقرار  و  بهره برداری 

غیرقابل انکار است.
فناوری  حوزه های  تمام  در  اما 
هر  که  مزایایی  کنار  در  اطلاعات، 
بخش و هر سرویس فراهم می کند، 
چالش هایی هم وجود دارد. از جمله 
تقریباً  که  چالش هایی  مهمترین 
اطلاعات،  فناوری  مباحث  تمام  در 
دست به گریبان  آنها  با  دانشمندان 
 )security( هستند، دو چالش امنیت
 privacy( خصوصی  حریم  حفظ  و 
چیز  هر  از  قبل  است.   )preserving
و  امنیت  مقوله  دو  که  بدانیم  باید 
مبحث  دو  خصوصی،  حریم  حفظ 
از  بسیاری  اگرچه  است.  متفاوت 
حملات سایبری که امروز در جهان 
و به تبع آن در کشور ما رخ می دهد، 
اما  برمی گردد،  امنیت  مقوله  به 
در کشور  ویژه  به  حریم خصوصی 
است  مانده ای  مغفول  مبحث  ما 
و  سلامت  نظام  بخش  در  اتفاقاً  که 
اطلاعات  سامانه  در  خاص  طور  به 
سلامت اهمیت بسیار ویژه ای دارد.

معاون  مصاحبه  به  گذرا  نگاهی  با 
متوجه  ایران  سلامت  بیمه  سازمان 
درستی  شناخت  ایشان  می شویم 
امنیت  حوزه  تخصصی  مباحث  از 
و  ندارند  خصوصی  حریم  حفظ  و 
داده اند،  توضیح  که  هم  مصادیقی 
و  می شود  مربوط  امنیت  به  اولًا 
امنیت  تضمین کننده  هم  باز  ثانیاً 
امنیت  افزایش  در  )اگرچه  نیست 
یکی  که  حالی  در  است(؛  مؤثر 
تمامی  در  جدی  نگرانی های  از 
اطلاعات  سامانه  زیرمجموعه های 
سلامت از نسخه الکترونیک گرفته 
حفظ  مبحث  به  سلامت  آنالیز  تا 

حریم خصوصی مربوط می شود.
که  گفته اند  رضایی  جناب  اینکه 
درز اطلاعات بیماران از پلتفرم های 

بخش خصوصی، مغلطه گویی است، 
این سخن ایشان، خود نوعی مغالطه 
گفته  که  همانطور  که  چرا  است، 
شامل  سلامت  اطلاعات  سامانه  شد 
ابزارها و  نرم افزارها،  از  مجموعه ای 
حتی سرویس ها می شود که همگی 
مرتبط  مردم  درمان  و  بهداشت  به 
است. بنابراین وظیفه ایده پردازان و 
متولیان HIS این است که امنیت و 
حریم خصوصی را در همه بخش ها 
 HIS اهداف  از جمله  تضمین کنند. 
این است که گردش کار پرونده های 
سلامت و مراقبت افراد جامعه کاملًا 
شود،  انجام  الکترونیک  صورت  به 
مثلًا اگر بیماری به پزشکی مراجعه 
می کند، سابقه و نسخه او در سیستم 
ثبت شود، نسخه به داروخانه ارسال 
شود، اگر مثلًا نیاز به آزمایش بود 
نسخه به آزمایشگاه ارسال گردد و 
پاسخ دوباره به پزشک یا بیمارستان 
و  شود  ارجاع  پزشک  تأیید  مورد 
سیستم  در  پرونده  شکل  همین  به 
بنابراین  باشد،  داشته  گردش 
در  بگوییم  که  نیست  قابل پذیرش 
اطلاعات  نشت  الکترونیک  نسخه 
نداریم ولی در نرم افزار پزشک این 

امکان وجود دارد!
کار  بدانیم که  باید  دیگر  از طرف 
تخصص  چندین  داده،  با  کردن 
متفاوت دارد و نیازمند متخصصینی 
تعریف  علم  و  توانایی  که  است 
داشته  را  داده  از  استفاده  فرایندهای 
باشند، اظهارنظرهای غیرکارشناسانه 
تخصص  از  خارج  رفتارهای  یا 
و  آسیب زا  بسیار  حوزه  این  در 
جهان  در  تهدیدهاست!  جزو  حتی 
اطلاعات  دوره ای  صورت  به  حتی 
علمی  استفاده های  برای  را  سلامت 
با  اما  می کنند  منتشر  تحقیقاتی  و 
علمی  و  تخصصی  اصول  رعایت 
حفظ حریم خصوصی و محرمانگی 
داده ها، کمترین نگرانی برای افشای 
وجود  مردم  خصوصی  اطلاعات 

دارد.
با توجه به تخصصی و پیچیده بودن 
شدن  وارد  قصد  حوزه  این  مباحث 
متأسفانه  اما  نداریم،  را  جزئیات  به 
مقوله حفظ  در  کنیم که  اقرار  باید 
عملًا  ما  حریم خصوصی در کشور 
انجام  شده ای  تثبیت  و  مثبت  کار 
نشده است، این مسئله حتی در بحث 
که  چرا  دارد،  مصداق  هم  تقنینی 
کشورهای پیشرفته جهان سالهاست 
قانونی  چارچوب های   تدوین 
استفاده،  برای   )legal frameworks(
انتشار و گردش  دریافت،  و  ارسال 
اطلاعات و داده ها را شروع کرده اند 
بازنگری  به طور مستمر در حال  و 
اما در  این قوانین هستند،  و اصلاح 
کشور ما ظاهراً این مسئله هنوز حتی 

به دغدغه هم تبدیل نشده است.

نقد و تحلیل خبر
گروه نقد و تحلیل خبر روزنامه طلوع

رئیس کمیسیون عمران مجلس:

گفت  در  کوچی  رضایی  محمدرضا 
وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا درباره 
پروژه  پیشرفت  و  وضعیت  آخرین 
داشت:  اظهار  مسکن،  ملی  نهضت 
راه وشهرسازی  وزارتخانه  یک  تنها 
واحد  میلیون   ۴ ساخت  نمی تواند 
طرح  همان  یا  سال   ۴ در  مسکونی 
نهضت ملی مسکن را جلو ببرد باید 
کار  پای  دولت  و  حاکمیت  کل 
حاضر  حال  در  متأسفانه  اما  بیایند 
هماهنگی های مناسبی بین دستگاه ها 
وجود  طرح  این  اجرای   برای 

ندارد.

بر  ما  تأکید  افزود:  کوچی  رضایی 
شهرسازی  و  راه  وزارت  تفکیک 
در  تسریع  برای  معتقدم  و  است 
ملی  نهضت  پروژه  اجرای  ساخت و 
مستقل  وزارتخانه  یک  باید  مسکن 
ایجاد شود و این تصمیم بسیار مؤثر 

است. 
پروژه  این  پیشرفت  به  اشاره  با  وی 
نسبت به برنامه زمان بندی شده تأکید 
از  متأسفانه  حاضر  حال  در  کرد: 
میلیون   ۴ ساخت  زمان بندی  برنامه 
عقب  سال  چهار  در  مسکونی  واحد 

هستیم.

از هر دری کلامی

عضو کمیسیون طرح صیانت: 

وحید جعفری زاده - دانشجوی دکترای مهندسی کامپیوتر

میرتاج الدینی: 

تحلیل این خبر را در ستون سمت راست بخوانید

سردار حاجیان:

قانونفعلیتوانریسکوعملیاتیراازمامورمیگیرد

سید حسن خمینی در تجدید میثاق مسئولان 
وزارت خارجه با امام )ره(

جایگاه مسئولیت، جایگاه تصمیمات 
شجاعانه است

یادداشت

مثل اول انقلاب باشیم
عباس محمدیان رئیس بسیج رسانه کشور


